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„Meglesz már minden, mire még gondolni 
se' mertem!"

Ezt idézhetik azok a társaink, akik körünk 
megalakításakor csak bizonyos önmegtagadással 
léptek be tagoknak, ‘ mert hiszen legfeljebb egy 
esztendő alatt az egész „eloszlik, mint a bu
borék s marad, m ivolt a puszta lég. “ Bizonyára 
ők örülnek legjobban, hogy nagyérdemű tit
kárunk a mai ülésen társulati működésünknek 
tíz esztendejére tekinthet vissza. Mert mégis csak 
jóttcvő és vigasztaló tudat, hogy kitartóbbak 
vagyunk, mint a minőnek képzeltük magunkat; 
hogy jobban szeretjük egymást, mint a meg
alakulás idején hittük, mikor az egy pályán, 
egy városban működők alig, vagy nem is ösmerték 
egymást; és hogy valóban szívünkbe fészkelte 
magát az a szent ügy, melynek társulatban 
való szolgálatára akkortájban elég kelletlenül 
vállalkoztunk.

Azok a kis fiúk, akiket körünk alapítá
sakor a gimnázium első osztályában tanítottunk, 
ma már talán tanári alapvizsgálatot tettek s 
idestova kollégáink lesznek. Azok a fiatal taná
rok, a kik akkor még az állami tantervvel, uta
sításokkal, a rendszerrel, föladatukkal és az egész 
élettel tájékozatlanúl állottak szemben, mind-
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ezekkel bőven és alaposan megösmcrkedve, ma 
tartalmas felolvasásokban közük tapasztalataikat, 
javaslataikat. Hallgatóik azok, a kik őket akkor 
munkára serkentették, lelkesítették. És ime, több 
sírra letettük már szerény koszorúnkat, szívünkből 
gyászolva azokat, kiknek eszményekért lobogó 
lelkesedését az enyészet hideg leheletc oltotta ki. 
S a kiket eszmények soha setn hevítettek is a 
kik csak tovább robotoltak a lefolyt idő alatt, 
annyit mindenesetre észrevették, hogy egy dcccn- 
niumban két quinquennium van: amúgy is javúlt 
üzetésök két korpótlékkal emelkedett.

Változott a környezet is, a melyben élünk'. 
Első tanácskozásainkat a vendéglátó egyetem régi 
épületének falai közt' tartottuk. Ma az egyetem 
Kolozsvárnak palotasorokból álló külön város
része, a mely egyre terjeszkedik, nő, fejlődik'. 
I'rofessorai szives érdeklődéssel kisérik, sőt kiváló 
munkásságukkal támogatják is a mi törekvésein
ket. Azok az intézetek, a melyeknek tanárai 
hozzánk csatlakoztak, többnyire kinőttek a régi, • 
szűk keretből s a református és az unitárius 
gimnázium, a polgári és a felsőbb leányiskola a 
tanítónőképző-intézet, a fa- és fémipari szakis
kola valóságos palotákba költöztek á t; a kath. 
gimnázium, mcgszabadúlva az egyetemi bérlettől, 
úr lett a maga telkén ; a felsőbb kereskedelmi 
és —  épen az idén —  a gazdasági tanintézet 
akadémiai rangot nyert. Tanárai azonban, hisz- 
sziik, ezután sem vonják meg tőlünk azt a 
támogatást, a melyet a másik két főiskola, az 
egyetem és az ev. ref. theologia tanárai részéről
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oJy ürömmel tapasztalunk. Mindezen intézeteket 
jobbadán közvetlen szemléletből ösmerjük, mert 
mindenütt szívesen, barátságosan és tanulságos 
magyarázatokkal fogadtak úgy itt mint a kö
rünkhöz tartozó vidéken : Nagyenyeden, Désen, 
Szamosújvárt, a hová a berendezés, fölszerelés 
megösmerése végett mentünk. Minden ilyen 
látogatás a haladás, fejlődés legörvendetesebb 
tényeivel lepett meg, bizalmat keltett a jövő 
iránt s a legnemesebb versenyre buzdított.

Maga a város, amelyben élünk, egy decen 
nium alatt szinte újjászületett. Aki nyitott szeműiéi 
jár-kel hazánkban, ha nem is épen a rohamos, 
de a biztos fejlődést látja mindenütt. Most tíz 
esztendeje ez a mi városunk,^ Kolozsvár, mintha 
ostromállapotban lett volna Kövezete fölszag
gatva, utcái mély árkokkal barázdálva, tégla
rakásokkal, épületfákkal eltorlaszolva. Sárban 
jártunk, kőport nyeltünk. A város színvonalát 
emelték mikor az utcákét leszállították Csatorná
zás, vízvezetés, telefon-hálózat, villamos világítás, 
macskafejű kövezet helyett aszfaltjáró, utcasza
bályozás, a díszes új épületeknek, jól berendezett 
kereskedéseknek, műhelyeknek egész sora teszi 
most már kellemesebbé, hasznosabbá a környe
zetet. Táblákkal jelölték meg történelmi épüle 
teinket; hat század monumentális szobrászatának 
fejlődését mutatták be köztereinken; múzeumokat, 
gyűjteményeket nyitottak meg a látni, tanúlni 
vágyók előtt; új palotát emeltek a színművé
szetnek; a társadalmi, irodalmi és tudományos 
társulatoknak egész sora rendez hasznos és
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tanulságos felolvasásokat; könyvtárainkban közel 
háromszázezer kötet áll a tanulni akarók számára 
stb. Még nagyon sok a hiány, még nagyon sok 
a javítni va ló ; de ki tagadhatná, hogy ez a 
mai milieu hasonlíthatatlanul jobb, mint a tíz év 
előtti ?

Nem szabad többé azzal mentegetni ké 
nyelemszeretetünket, hogy a környezet nem ad 
ösztönzést munkára A fővároson kívül hazánk
nak egyetlenegy városa sem ad többet; és 
Kolozsvárt már is teljesen lejárt az iskolai Pató 
Pálok kora. A legszűkösebb segédeszközök mellett 
is dolgozhatik mindenki, akinek van kathedrája 
íróasztala és természetesen akarata, tudása. Há
rom decennium előtt egyik koronázó városunkban 
az egyik centumpater még javaslatot tett, hogy 
egy krajcárt se adjanak a tanári könyvtárra; 
mert nekik olyan tanárok kellenek, akik tudnak, 
nem olyanok, akik tanulnak A mi városunk 
évenkint nem egészen 140.00G koronát költ 
oktatásügyi célokra, de ebből egyetlenegy fillér 
sem jut a középiskoláknak. A  városnak immár 
egyetlenegy saját iskolája, a polgári iskola is 
csak 30 000 koronába kerül, aminek egy hatod
része megtérül. Senki sem mondhatja tehát, hogy 
a 64%-os pótadót egy 2,138.000 koronás költ
ségvetésben az iskolák okoznák. A mi iskoláinkat 
az állam és a felekezetek tartják fenn s Kolozsvár 
nekik köszönheti, hogy az iskolák városa. Bele . 
is kell nyugodnia, hogy nem mint kereskedelmi 
vagy ipari gócpontnak, hanem mint az iskolák 
városának van jövendője. A kisdedóvóktól föl
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az egyetemig az oktatásnak minden fokára van 
tanintézete s az iskola Kolozsvárra nézve nem 
kiadást, hanem igen jelentős bevételt és hasznot 
jelent.Az egyetem 2500 hallgatójával és 150 
tanárával és segédszemélyzetével a legszelídebb 
számítás szerint is egymaga kétannyi pénzt hoz 
forgalomba, mint a mennyi a város egész költ
ségvetése. Hol vannak még a fő-, közép-, szak-, 
nép- és egyéb iskolák tanárai, tanítói, tanulói, 
alkalmazottjai, akik jövedelmeiket csaknem az 
utolsó fillérig itthon költik el ? Tanítványainkat 
a régibb internátusok és újabban a mensa s a 
tanítók Hunyadi-háza, a lefolyt évtized egyik leg
nemesebb alkotása, olcsón és jól látják e l; de 
a tanulók legnagyobb -része még mindig ma
gánházaknál él s a szállás és élelmezés dija 
számos család léteiét biztosítja. Az iskolák vá 
rosától valóban jogosan elvárhatjuk, hogy tanítvá
nyaink ellátását bizonyos tekintetben ellenőrizze; 
legalább is abban, hogy az egészségtelen, nedves 
szobák kiadását lehetetlenné tegye s a közegész
ségi rendeletek végrehajtásában, különösen az 
élelmi cikkek felülvizsgálatában kérlelhetetlen 
legyen Mert ez is a milieuhöz tartozik A városba 
tóduló fiatalság megélhetését lehetőleg könnyűvé 
és olcsóvá kell tenni, hogy a tanulók egészen 
az iskoláknak élhessenek. Bizonyos közszellemet 
kell ebben a tekintetben teremtenünk, hogy a 
deákok beözönlését polgártársaink olyan áldásnak 
tartsák, mint pl. hazánkban a selmecbányaiak, a 
külföldön a heidelbergiek Ki nem vette észre, 
hogy tíz év alatt minden eddiginél jobban köz?
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lcdtünk ehhez az eszményhez is ? De nemcsak 
közelednünk kell hozzá, hanem el is érnünk, 
mert a gyermekeiket isKoláztató szülők Budapest 
után Kolozsvárhoz fordulnak a legtermészetesebb 
szeretettel, amennyiben megvan az a megnyug
vásuk, hogy bármely iskolába adták s bármely 
pályára szánták gyermekeiket, itt — a reáliskolát 
kivéve —  a megfelelő iskolába írathatják be 
és —  jóformán csak a technikát kivéve — 
minden pályára kiképeztethetik.

A reáliskola és a technikai főiskola hiánya 
régi bajunk, de megszüntetése módjával illetékes 
körök egy idő óta mind komolyabban foglalkoznak. 
Köiünk is foglalkozott s az őt legjobban érdeklő 
reáliskolát olykép óhajtotta valósítani, hogy az 
egyúttal a középiskolai tanárjelöltek gyakorló 
iskolája legyen. Ez az országos tanárképzésnek 
és Kolozsvár városának elsőrangú érdeke

Általában véve a környezet szerencsés és 
biztos fejlődése Kolozsvárt iskolai középponttá 
tette s tulajdonképen rajta, illetőleg tanárain áll 
hogy ennek megfelelő helyét a társulati életben 
is biztosítsa. A hajdani Erdély legdicsőségesebb 
múltú tanintézete, a nagyenyedi kollégium, valóban 
már eleinte csatlakozott törekvéseinkhez. Példáját 
megelőzték a szamosujvári főgimnázium és követ
ték a dési főgimnázium tanárai is. Más tanintéze
tek, pl. a sepsiszentgyörgyi és zilahi gimnáziumok, 
ismételten jelét adták irántunk való érdeklődé
süknek Szóba jött egy erdélyrészi tanáregyesület 
alapítása is, Kolozsvár székhelylyel; és minden 
valószínűség szerint szóba jön újra, ha városunk
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állami reáliskolát kap, a melynek tanárait előre
láthatólag az ország legkiválóbb középiskolai 
tanárai közül fogják kinevezni és részben kezökbe 
adják a középiskolai tanárképzést.

T íz év alatt, mint elnöknek, gyakran lett 
volna módomban felszólítást intézni az erdélyrészi 
tanárokhoz, hogy Kolozsvártt erdélyi tanáregye 
sületet alakítsanak Ezt nem a munkától félve 
nem tettem hanem egyedül azért, mert a 
separatismust nem szeretem ápolni s országos 
egyesületünket sem óhajtanám gyöngíteni. Sőt 
sajnosnak tartom, hogy a körünkbe utóbb be
lépő tagok nem lettek egyúttal az országos 
egyesületnek is tagjai

Egy új egyesületnek egészen más alapon 
kellene alakulnia; körülbelül azon, a melyet 
körünk már is elfogadott, mikor, a neki szánt 
szűk keretből kilépve, a tanítás minden ágában 
működőket s az iskola minden barátját szívesen 
fogadta tagjai közé. Ennek a körnek elnöke 
jelenleg egyetemi tanár, de egyúttal kisdedóvó 
is, mert játszva tanítgatja kis unokáit; s különben 
is alig van az oktatásnak olyan ága, a melylyel 
nem kellett volna valami úton-módon megösmer- 
kednie. Többé-kevésbbé mindnyájan így vagyunk; 
és magyar embernek, ha komolyan híve a nemzeti 
államnak, a közoktatás minden ága-boga iránt 
érdeklődnie kell Hát még a magyar tanárnak, 
a kinek az ösmereteket már esküje értelmében 
is hazafias szellemben kell terjesztenie! A mi 
körünk sohasem ragaszkodott aggodalmasan 
a maga középiskolai jellegéhez, mert sohasem
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zárkózott cl a nemzeti tanügv egyeth n kérdése 
elől sem. T íz év alatt körülbelül száz ülésben 
mintegy kétszáz felolvasásunk tesz róla bizony 
ságot A munkát azonban —  akár az anyaegyesüíct 
kebelében, akár azon kívül —  mindenesetre 
rendszeresebben kell folytatnunk ; s kiterjeszte
nünk a népiskolára is. A tanáraknak együtt kell 
dolgozniok, haladniok a tanítókkal, a kiktől a 
céliatudó rendszeres, következetes és kitartó 
munka tekintetében különben is sokat tanúihatunk. 
Vessünk véget annak a gravaminális politikának, 
a mely a középiskolában a népiskolát, a fő 
és szakiskolákban a középiskolát szidja, hogy 
nem kap kedvére való tanulókat, míg a társadalom 
a tanítás legmagasabb fórumának eredményeiben 
sem tud megnyugodni Véget kell vetnünk az 
iskolák kasztrendszerének, mely a különböző 
tanintézetek közé oktalanul von elválasztó falakat 
Nem esik le ujjúnkról az aranygyűrű, • ha kez- 
tyűtlen kézzel nyúlunk a népiskolák, sőt —  
horrendum dictu ! — a kisdedóvók dolgaihoz 
is; és pedig nem a megbolygatás, hanem első 
sorban a megösmerés szempontjából De a 
tanítóknak is közvetlen érintkezés után kell 
mcghallaniok és megtudniok, voltaképen mit is 
vár tőlük a közép- és a szakktatás?

Tizesztendei működésünk egyik legszebb 
sikerének tartom, hogy ez a felfogás immár 
majdnem általános. Egyelőre ne bolygassuk az 
új társulatok alapításának kérdését; de nyújtsunk 
módot reá, hogy évenkint legalább egyszer 
találkozzanak városunkban, vagy a körünkhöz
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tartozó városokban a tanárok és tanítók. Az 
ilyen tanügyi kongresszusokat a mi tanári kö
rünkkel együtt fölváltva, vagy —  a mi még 
szebb és hatásosabb volna -  a kolozs-, szol 
nők dobolta- és alsófehérvármegyei tanítóegye
sületek rendezhetnék ; mindig abban az időben, 
mikor a nevezett tanítóegyesületek különben is 
évi kő. gyűlésüket tartják. A munka szervezésének 
feladata az ilyen kongresszusok dolga volna; 
de mi már most is nagyobb megnyugvással 
kezdhetnők meg körünk életének második de- 
cenniumát, ha azt az erők egyesítésével és 
fokozásával tehetnők.

Már pedig az erők egyesítése és fokozása 
hazafias kötelesség. S én nem Ciceróval, hanem 
II. Rákóczi Ferenc szavaival ismétlem, mi a 
kötelesség. »A  ki saját akarata nélkül cselekszik 
— írta a fejedelem —  Istenért csakis hivatását 
nak kiszabott rendjében kiván, óhajt valamit- 
egyszerűen azt teszi, a mit kötelességénél fogva 
kell tennie. A míg kötelességemet teljesítem, 
hadd legyen az ország és a gazdagság azé, a 
kinek az Isten adja; hadd maradjak abban 
a sorban, a melyben Isten akar tartani. Megvárom 
béketűréssel, a mit Isten parancsol, de attól 
tartok, hogy hivatásom dolgait elhanyagolom, ha 
semmit sem tevén, elrestülök. Minden kötelessé 
günknek ellent mondván: ki lehet hazájának 
cs szabadságának nálunk nagyobb gyilkosa ?«

íme, majdnem kétszáz esztendei bújdosás 
után hazatér a dicsőséges fejedelem, aki nyu
godtan mondhatta cl magáról, hogy mindenben
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csakis hivatása parancsszavait követte; és a 
ki előtt akárki is csak addig volt kedves, a 
meddig hivatalában és kötelességében eljárván, 
urát és hazáját jól szolgálta. Koporsójánál a ma 
gyár közoktatásnak egyetlen egy munkása se 
vádolhassa önmagát, hogy hazájának és szabad
ságának gyilkosa, mert kötelességét nem teljesí
tette

Mivel tizesztendeje elfogadtam s azóta 
szakadatlanul viseltem ebben a körben az elnöki 
tisztséget, talán önvádat érezhetek; mert hiszen, 
Rákóczi szerint, jobb, magunkat alkalmasaknak 
nem ismervén, azt fel nem vállalni, mint felvál
lalására készségünket mutatván, tisztünknek meg 
nem felelni. De mégis csak az ő szavaival 
vigasztalódom: Qui fecit, quod potuit, legem 
adimplevit; és vele együtt hiszem, hogy a mit 
hivatalos kötelességem szerint cselekedtem, abban 
Istennek bennem működő lelke megsegített. És 
midőn az ő hazajövetelének előestéjén szerény 
körünk működésének tizenegyedik esztendejét s 
vele jelen közgyűlésünket megnyitom, mondom, 
a mit Ő mondott: Úgy érzem, szívem meg 
erősödik; —  valami ragadja lelkemet azon
nehéz feladatok felé, a mik szemem elé tódulnak 
és tárulnak. . . .
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Tisztelt Tanári K ö r ! Tizedszer gyűltek 
össze a kolozsvári tanárok a végre, hogy 
a tanári kör elmúlt évről beszámolót halljanak 
s az új, immár 11. évre nézve intézkedjenek. A 
lejárt évek kerek száma arra indította a kör 
egyik utóbbi ülését, hogy e mai közgyűlést az 
emlékezés, visszagondolás órájává avassa s 
ennek a határozatnak tesz most eleget a titkár, 
mikor az utolsó év számadása helyett a kolozs
vári kör egész eddigi életére vissza tekint Nem 
hosszú az út, melyet a visszagondoló elmének 
meg kell futnia, nem bonyolúlt az élet, mely
nek fejlődése e perezben bennünket érdekel s 
igy rövid és egyszerű lesz a szó is, mely e 
történeti szemlélődésnek hangot ad. Befelé nézünk 
most; keressük, hogy mit akartunk és mit 
végeztünk; számba veszszük a mik vagyunk s 
a mik lehetünk, magunk elé állítjuk az akadá
lyokat s a segítségeket, mert ezen a mai napon 
nem akarjuk az elvégzett munkát puha párnává 
göngyölni, melyre fejünket pihenőre hajtsuk, 
hanem újból szemügyre veszszük a régi czélt, 
meg a mostani viszonyokat s a mit a múltból 
most összehányunk, azon megvetjük lábunkat, 
hog\' a jövendőre lendületet nyerjünk.
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Talán mindenki természetesnek veszi, hogy 
nem Ígérem s nem is nyújtom a tanári kör 
rendszeres történetét. Nem mintha ezt nem 
lehetne tennem, hiszen kezemben minden adat, 
ismerem sok tekintetben az események benső 
okait is, de úgy érzem, hogy sokkal czélszerűbb 
lesz a 10 év alatt szerepelt személyek helyett 
csupán a dolgokról szólanom. Aztán m eg— ha 
történetet mondanék, mindjárt azok tévedését 
kellene helyreigazítanom, a kik csakugyan 10 
évesnek gondolják körünket. Valóban a tizedik 
tanévet végeztük', de az alapítás évfordulójához 
még négy hónap hiányzik.

1897. február 0-án gyűlt össze első ízben 
a kolozsvári tanárság 83 tagja, hogy körré ala
kuljon. A korelnök azon öivendczett, hogy végre 
itt is alkalmok lesz a különböző iskolák tanárai
nak egymást személyesen megismerniük s eszméi
ket egymással közölve, egyesült erejüket a közös 
czélért használniuk. A körnek első, máig működő 
elnöke is a kolozsvári tanárság saját érdekében 
s a közjó nevében indítványozta az Országos 
középiskolai Tanáregyesület kolozsvári körének 
megalakítását. Alig hiszem, hogy tévedjek, ha 
a megalakulásnak, egyesülésnek ezt a módját 
csupán a czélszerűséggel magyarázom. Azt remélte 
elnökünk, hogy igy „sikerűi végre felfedeznünk 
egymást s megtalálni az érintkezésnek gyakran 
keresett módját és alkalmát." Ks azért tartotta 
jónak ezt a formát, mert „az orsz. tanáregye
sület szervezete és közlönye a legkisebb anyagi
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megterhelés nélkül is befolyást biztosít számunkra 
a középiskolák függő kérdéseinek megoldásában, 
esetleg azonban külön érdekeink megóvását is 
elősegíti.“ Úgy ítélte, hogy „az egyesületben 
minden esetre érősebbek leszünk, mint azon 
kívül. “ Minderre igyekszem majd a 10 év ered
ményét megállapítani, elöljárójában azonban arra 
mutatok reá, hogy az alakúlógyűlésen jelenlevő 
33 tanár közül csak 15 volt valóban középisko
lán működő, a többi 18-ból 4 egyetemi, 2 theolo- 
giai, 4 kereskedelmi iskolai, 5 felsőbb leányiskolái, 
2 polgáriskolai s 1 tanitóképezdei tanár volt. Ez 
a nehány szám meggyőzően mutatja, hogy a 
kolozsvári tanárság mindenik árnyalata érezte 
azt a vonzó erőt, melyből körünk élete fakadt 
s hogy az országos egyesület valóban csak az 
a terebélyes fa volt, melynek árnyékában az új 
sarjadék enyhhelyet remélt. Nem vagyok késői 
krónikás, hogy büntetlenül hívhassam segítségül 
képzeletemet, hiszen az alapítók közűi valók mai 
legbuzgóbb társaink is, —  azért mégis egy szó
val ki nem fejezett, jegyzőkönyvbe nem foglalt 
okkal merem a körré alakulást megértetni. Azt 
hiszem, nem egyedül az egyetemi tanulmányok s a 
képesítés azonossága segítette elő „a nyelvelmek 
egyességét“ , hanem a munka közössége, az 
életczél egysége, a hivatásérzetnek lelkeket egy- 
gvé tevő ereje hozta létre az egyességet a szí
vekben. Haragszunk magunkra, hogy valahol 
csak ketten-hárman összekerülünk, iskolai dolgok 
tárgyalásával öljük a drága szabadidőt s innen
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ered az a közfeltevés, hogy gondolkozásunk köre 
szűk, mert a beszédünk mindig csak a magunk 
munkája körül forog. Pedig ennek más az oka: 
bennünket úgy eltölt feladatunk nagysága, hogy 
mindig azzal birkózunk ; annyi gát emelkedik az 
htunkban, hogy akár mást sem tegyünk, csak 
azokat döngessük. Ezért érezzük szükségét az 
egyesülésnek, ebből magyarázom m eg . azt is, 
hogy a mi a XIX. század közepe táján Bras- 
saiéknak kis időre sikerült, azt a tanári egyesü
lést újból megteremtette a minden rendű kolozs
vári tanárok egyetértése. Természetes, hogy az 
országos egyesület keretét választották; ez volt 
a legkényelmesebb mód. Azonban a vidéki körré 
alakulást két igen érdekes kijelentés előzte meg. 
Elnökünk megnyitója felsorolja azokat a czélo- 
kat, melyek felé a megalakulandó körnek igye
keznie kell s kijelenti, hogy „azok megvalósítá
sára nem elegendő a kolozsvári tanároknak 
testvéries összetartása. Melléjök kell csoporto
sulnia az erdélyi részek egész magyar tanársá
gának." Ez az egyik. A másik nevezetes szó is 
az ö v é : a kolozsvári kör tagjai közé óhajtja 
számítani mindazokat a tanárokat is, kik az 
egyesületi tagság kötelezettsége nélkül csatlakoz
tak munkatársakul.

A  két kijelentésnek- a kör bekövetkezett 
alakulásában folytatása volt. Már a harmadik 
ülésen a körhöz csatlakozik a szamosujvári áll. 
főgymnasium egész tanári kara, csakhamar a 
nagyenyedi ev. ref. Bethlen-főiskola minden ta-
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nára s a kör életének hatodik évében ugyancsak 
testületileg lép be a körbe az újjáalakult, meg
erősödött dési áll. főgymnasium tanári testületé. 
Mindhárom iskolában tartott a kör egy-egy ülést. 
Minden évben volt olyan ülés, melyen Maros- 
vásárhely, Székelyudvarhely, Zilah, Szászváros, 
Sepsiszentgyörgy, Szamosujvár vagy Dés tanárai 
nagyobb számmal jelentek meg s a mig a bras
sói kör megalakulására kísérlet nem történt, 
hozzánk tartozott pár sepsiszentgyörgyi kartár
sunk, a zilahi Wesselényi-collegium csatlakozása 
meg pusztán azon múlt eddig, hogy nem sike
rült a távolság miatt odaránduInunk vándorgyű
lésre. Bármily kevés Ízben találkoztunk is eddig 
vidéki tagtársainkkal, ezt a névben megőrzött s 
számontartott összetartozást nem szabad kicsi
nyelnünk. Újra az elnök ur megnyitó szavait 
idézem : „ Kolozsvár nem tolja fel magát tanügyi 
kérdésekben Erdély középpontjának", de ime, a 
lefolyt 10 év bizonyítja, hogy központtá válása 
legnagyobb részben azon fordul m eg: mennyire 
igyekezik maga azzá válni, magához csatolván 
előzékenységgel és atyafiságosan mindazokat, a 
kik Kolozsvár nélkül nem egymással, hanem 
csupán a budapesti központtal vannak olyan a 
milyen összeköttetésben. A  kör erdélyi jellege 
tehát megvan, de nagyon is élén áll a kérdés: 
erősödjék-e ez a színezet vagy egyszerre sem
mivé váljék.

Sokkal nagyobb mértékben teljesült az 
alakúló ülésnek az az óhajtása, hogy vegyenek
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részt a körben olyan tanárok is, kik az Orsz. 
K. T.-E.-nek nem tagjai. Az első számbavételkor 
85 tagja volt a körnek, az első év végén 111, 
köztük nagyenyediek és szamosujváriak s a 
111-ből 64 volt egyesületi tag (58%). Lassan
ként a tagok hullámzása olyan irányú lett, hogy 
ma (csupán a kolozsváriakat számítva) 116 tag
társunk közűi csupán 36 tagja az országos 
egyesületnek is (31%), ellenben 80 egyszerűen 
köri tag 09% ). T. tagtársaim talán elengedik az 
okok feszegetését s megelégszenek azzal, hogy 
rámutatok a tagsági díjban lévő jókora különb
ségre s utalok arra, hogy az egyesületi tagsági 
díjért nyert ellenszolgáltatás nem olyan, hogy 
egyéb érdekeltség hiányában a kiadást indokolná. 
Ami ezen az okon túl esik, arról ezúttal hall
gassunk. Tekintsünk inkább arra, milyen viszony 
volt köztünk s az országos egyesület között.

Jegyzőkönyveink nem mutatják, hogy ez 
a viszony gyakori érintkezésekben nyilvánult s 
valami bensőbb lett volna az első öt évben. 
A második öt évben már tapasztalásból tudom, 
hogy nagyon is egyoldalú volt, egyetlen egy 
esetet, a gyakorlati tanárképzés ügyét kivéve, 
a melyben olyan közelről érintkeztünk, hogy 
kissé össze is ütköztünk, szerencsére minden 
kárunk nélkül. Évi jelentéseimben említettem, 
hogy az egyesület központjával való érintke
zésünk kimerült két dologban: a tárgyalásra ki
tűzött tételek tudomásúl vételében s a tagsági 
díjak beküldésében. Amikor a gyakorlati tanár-
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képzés ügyének utolsó tárgyalásaiban a kolozs
vári kör vezetett, akkor a központ a tőlünk hozzá
jutott alapokon tárgyalt s a kört külön is meg
hívta az igazgatóság illető ülésére. Másik nagy
fontosságú tárgy volt, melylyel szintén mi 
szolgáltunk a központnak, az ideges gyermekek 
érdekében felterjesztett nagyon becses emlék
irat. Ezt a központi választmány tárgyalta, ben
nünket azonban nem értesített arról, hogy azt 
a legilletékesebb férfiútól származó részletes 
munkálatot eljuttatta-e oda, a hová mi szántuk : 
a közoktatásügyi miniszter kezébe. Ennek a fel- 
terjesztésnek azért szánta a kör a központon át 
vivő utat, mert a gyakorlati tanárképzésről szóló 
emlékirat egyenes felküldését az egyesületi egy
ség szempontjából rossznak Ítélték s rossz néven 
vették. Ez az imént említett kis összeütközés. 
A kolozsvári kör igen határozottan jelentette ki 
az erről szóló híradásra azt, hogy nemcsak „vé
leménye addig sem korlátolt nyilvánítására, ha
nem e véleményének érvényesítése módjára vo
natkozólag is fenntartja magának a teljes sza
badságot." Az az egyetértés, melylyel a kör 
ezt a határozatát 1903 novemberében kimon
dotta, nyilván bizonyítja ama felfogás helyes
ségét, hogy a kolozsvári tanárság egyesülésének 
ezt a mai formáját tisztán csak gyakorlati okok
ból választották az alakítók. Ugyanazok az okok 
ma is a mellett szólanak, hogy erre a szerve
zetre van szükség, de a fejlődés menete nagyon 
is igazolta azok bölcseségét, akik a külön köri
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tagság intézményét létesítették. Más körök épen 
azért is kevésbbé népesek s kevésbbé munkások, 
mert egyedül az országos egyesület tagjait fo
gadják magokba. Ez a mi sajátosságunk az 
egyesület egyik választmányi ülésén szóba is 
került; vidéki kartársaink közűi némelyek sze
rették volna a kolozsvári körnek e maga terem
tette szabadságát korlátolni. A központi választ
mány azonban —  igen helyesen —  ebbe a kebli 
ügyünkbe nem avatkozott bele. Igazság, tehát 
meg kell jegyeznem azt is, hogy köri gyűléseink 
mindig gondoltak arra, hogy a felmerült, ér
demes indítványokat a központtal közöljék, onnan 
várván az erélyes és széleskörű rendezését a 
kérdés megvitatásának vagy a felvilágositó fele
letet arról: lehet-e s ha nem, miért nem lehet 
a dologgal foglalkozni. így a központtal való 
közlést rendelte el a kör a következő ügyekben :

1. 1898 októberében az osztályozás egy
szerűsítése,

2. 1899 októberében a középiskolai ének
és zeneoktatás érdekében;

3. 1900 novemberében az országos nyug
díjalap mérlegének közzétételére vonatkozóan;

4. 1901 januárjában a) a középiskolai 
számtani tankönyveknek a gyakorlati számolás 
tekintetéből való sürgős átnézése érdekében és 
b) a czélból, hogy a mennyiségtan-, természet- 
tan szakcsoportú tanárjelöltek a politikai és keres
kedelmi számtani cursus elvégzésére köteleztes- 
senek;
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5. 1901 májusában az iskolai szövetkeze
tek ügyében.

Az első öt évben ezt az öt ügyet terjesz
tette körünk a központi igazgatóság elé, egyszer 
a körökkel való tárgyaltatást, máskor a minisz
tériumnál való közbenjárást, ismét máskor a 
közgyűlésre kitűzést kérve. A  második öt év is 
ilyesmivel kezdődik:

6. 1902 januárjában kértük, tűzzék napi
rendre azt a kérdést, mi módon lehetne a közép
iskolai tanárokat egészségügyi ismeretekkel is 
ellátni;

8. 1905 novemberében felküldttik a mű
vészeti bizottságunk munkálatát.

Ide véve az ideges gyermekek ügyét, 10 
év alatt kilenczszer fordultunk a központhoz 
javaslatokkal. E 9 közűi egy javaslatunk, az 
ideges gyermekekről szóló, választmányi tárgya
lásban részesült; egy másikat, az egészségügyi 
ismeretekre vonatkozót, kitűzték előzetesen a 
szabadkai közgyűlés napirendjére, a közgyűlési 
meghívóról már lemaradt s azóta soha elé nem 
került. A többi 7 ügyről jegyzőkönyveink nem 
tudnak semmit, még annyit sem, hogy vájjon 
jött-e reájok valami felelet. Egyetlen ügynek lett 
sikere, nem teljes és nem végleges eredménye, 
de mégis a mi következetes és állhatatos kitar
tásunk jutalma, t. i. a gyakorlati tanárképzés 
szervezése, a melyért nem a központ útján 
folyamodtunk a körökhöz s a minisztériumhoz. 
Erre vonatkozó javaslatainkkal foglalkozott mind
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a két fórum, melytől ezt kértük, sőt maga a 
központ is.

■ Ezzel kimerítettem a központtal, sőt az 
egész egyesülettel való viszonyunk jellemzését 
A közgyűléseken s vál. üléseken a kolozsvári 
kör inkább csak hallgatólag szerepelt a 10 év 
alatt nem sokszor.

Felteszem a kérdést: vájjon mi valósult 
igen tisztelt elnökünk már idézett reménységéből, 
hogy majd az egyesület szervezete befolyást 
biztosit számunkra a középiskolák függő kérdé
seinek megoldásában ? Hogyan érvényesült a 
kolozsvári kör az egyesület útján ? A  megelőzők
ben ott a felelet.

Ha azonban így azt kell következtetnünk, 
hogy bár nem szervezetünknél fogva, de a való
ságban mégis magunkra voltunk hagyatva, akkor 
következik az a fontosabb kérdés: vájjon hogyan 
tudtuk megállani a helyünket magunkban? Könnyű 
volna a felelet: íme, ma is állunk s mindjárt új 
felvonás elől lebbentjük félre a függönyt. Azon
ban a színjáték elég komoly arra, hogy az első 
felvonás jeleneteit a szünet közben elfuttassuk 
szemünk előtt. És a kör múltjából engem ez 
érdekel leginkább.

Az első év gyűléseit az akkori tanterv 
bírálata foglalkoztatta. Körünk eddigi törekvéseit 
jellemzi a munkatervére vonatkozó első határo
zata, melynek értelmében a középiskolai tanter
vet rendszeres tárgyalás alá vették s egyenként 
mondották el az egyes tárgyakról a tanítás gyakor-



13

lásán alapuló véleményüket. A második év foly
tatni kívánta az első munkáját; akkor az elnök a 
tantervi utasítások, a középiskolai igazgatás, az 
osztályfő feladatai, az ifjúsági könyvtár és szer
tárak s az önképzőkörök kérdését tűzi ki meg
vitatásra és szellőztetni kívánja a correpetitiók, 
a bennlakások és a kosztos diákok ügyét. Csupa 
elevenbe vágó, fontos részlete a tanárság mun
kájának. Jó részt elmaradt ezek megvitatása. Tehát 
már a második évben bebizonyúlt, hogy tervet 
kitűzni lehet, végrehajtani bajos. Legtöbb évben 
az esetlegességtől függöttek a felmerülő tárgyak 
s így bár igen sok szép felolvasás, jó  gondolat 
hangzott el az üléseken, nem lehetett ezek hatása 
olyan mély, mintha egységes központjok lett 
volna. Azonban mégis értékes adata 10 évünk 
történetének, hogy ha nem is épen elejétől kezdve, 
hanem a fejlődés folyamán egymásután, több 
olyan kérdést látunk, mely a kolozsvári kört 
állandóan foglalkoztatta, a melyben mintegy 
benső törvény erejétől hajtva elment egészen 
addig, a meddig a megvalósítás útján neki men
nie lehet.

Mindjárt az első felolvasó ülés a gyakor
lati tanárképzés ügyét vitatta s ez a kérdés 7 
évig összesen 6 ülésen foglalkoztatta a kört.

A harmadik évben felmerül az ifjúsági 
színi előadások ügye, akkor megfeneklik, de a 
negyedik évben kedvező viszonyok között kerül 
elő újra s azóta állandóan folynak az ifjak szá
mára tartott nappali előadások.
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A második évben 4 felolvasás szól a 
műizlés fejlesztéséről, azután hosszú ideig nincs 
szó róla, de a 9. és 10. évben akkora érdeklődés 
nyilatkozik iránta, hogy bizottsági és ismételt 
köri tárgyalásokat fordítottunk reá.

1901-ben esik szó először az érzékiség 
elleni küzdelemről, két év múlva dési vándor- 
gyűlésünkön óriási érdeklődés közben, szülők s 
minden rendű tanítók hozzászólása követte 
ugyanezt tárgyaló előadásunkat s az idén körünk 
erejéhez mérten tetemes anyagi áldozattal tevé
kenyen is a küzdők táborába lépett.

íme, mindjárt négy kérdés, mely iránt a 
kör állandóan érdeklődött s melyek közűi néme
lyikben sikere is volt. Azonban nem szabad 
ezeket magokban néznünk. A  gyakorlati tanár
képzés, a művészi nevelés és az érzékiség elleni 
küzdelem, mind a három kérdés összetartozik s 
abba a főkérdésbe illik, mely ezt a kört első 
percze óta mindig jobban érdekelte: az újítás, 
javítás törekvését jelenti mindenik. Először tárgyi 
s módszeri apróságok, azután igazgatási részlet- 
kérdések, végül —  már évek óta —  egységes, 
középiskolai, sőt nevelési reformterv lebeg a kör 
előtt —  roppant távolságban, magas őzéiként, de 
tudatos törekvés és következetes munka közele
dett feléje. ,

Nem volna érdektelen, sőt az lenne igazán 
a kör története, ha tágabb térségen, az egész 
magyar tanárság munkája keretében szemlélnők 
a kolozsvári kör 10 esztendejét. Úgy derülne ki,
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mily mértékben érintett bennünket mindaz, a mi 
társainkat más körökben foglalkoztatta, sőt talán 
kiderülhetne az is, hogy a kolozsvári kör nem 
várta másunnan a tárgyakat, hanem részben a 
figyelmébe ajánlottakat is megvitatta, de igen —  
csak többnyire a maga feje után járt. Nagyon 
érdemes volna felmutatnunk —  csak magunk 

. előtt —  azt a nevezetes körülményt, hogy az 
iskola legégetőbb, mert legelhanyagoltabb kér
désében, az iskolai egészségügy terén körünkben 
mily előadások hangzottak el s hogy a helyzet 
javítására mit óhajtottunk volna tenni. Eléged
jünk meg azonban annak kiemelésével, hogy az 
egészségügy fontosságát érezve, ez a kör 1900-ban 
külön iskolaegészségügyi bizottságot alakított.

Végigfutva a 10 évjegyzőkönyvein,amárem- 
litetteken kívül több ízben tárgyalt kérdésül áll 
elénk a kolozsvári reáliskola, meg az írásbeli dolgo
zatok ügye, melynek említésére csak a történet és 
természetrajz tanárainak van joguk közönbösnek 
maradniok. Nevezetesnek tartom az erről szóló 
első felolvasást (1899 május) azért, mert az a 
házi dolgozatok kétes értékű intézménye helyett 
a válogatott jobb tanulók munkájának a mélyí
tését ajánlotta. Szokás idegeneket tekintélyek
nek tartani, —  nos, ez a gondolat már megjelent 
a Monatschrift f. h. Sch. lapjain is, talán majd 
átveszszük onnan.

Ma főképen —  azaz másodsorban —  a 
szolgálati pragmatika érdekli a magyar tanársá
got: 1898-ban a körnek már néhai .első1 alelnöke
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nagy nyoniatékkal hangoztatta a tanári önállóság 
fontosságát, az igazgatói terhek csökkentését.

Ha ráérne a magyar nemzet, segítenie 
kellene végre a polgáriskola mai szerencsétlen 
helyzetén : más illetékes tényezők között 1898- 
ban a mi körünk is két ülésen vitatta az erre 
vonatkozó gondolatokat. A  mélyebbre nézők az 
iskolai reformokról szólva nem felejtik el az 
egymás mellett s felett álló iskolafokokat, mi is 
két ülésen foglalkoztunk 1901-ben és 1902-ben 
az elemi és középiskola viszonyával. Máskor a 
hazai ipariskolákról, meg a leánygymnasiumokról 
volt szó.

Ezek az adatok csupán azt bizonyítják, 
hogy tárgyalásaink köre csak látszólag folyt szét, 
alapjában egységes volt mindvégig. Most végül 
pillantsunk végig múltunknak azokon a lapjain, 
melyek egyesek vagy az egész kör nem valósult 
jó  szándékait mutatják.

1898- ban merül fel az az indítvány: hall
gasson meg a kör havonként mintatanitásokat 
az egyes iskolákban. Ezt igy nem látta a kör 
valósithatónak, kívánatosnak mondta azonban, 
hogy a rendes üléseken olykor egy-egy órai 
praeparatio mutattassék be megvitatás végett.

1899- ben a nagyenyedi vándorgyűlés után 
jegyzőkönyvbe íratja a kör azt az óhajtást, hogy 
az ilyen kirándulásokról utólagosan beszéljenek 
az ülésen, nem az illető intézet megbirálása, 
hanem a tapasztalatok értékesítése czéljából.

1899-ben veti fel elnökünk azt is, hogy
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szükséges volna a városban egy tanári központ, 
hol a tanárság állandóan érintkezhetnék. Ez a gon
dolat később, pár évvel ezelőtt magánkörben újra 
s többször felmerült, paedagogiai olvasó szoba 
alakjában terveztük ezt a tanári gyülekezőhelyet.

1900-ban a középiskolai könyvtárak meg
nyitása érdekében nagy mozgalom indítására 
látszott késznek a kör, a kiküldött bizottság 
tanácskozásai után csak az erdélyi egyházi fő
hatóságok felkérését határozta el.

1900-ban nagy érdeklődéssel fogadta a kör 
az Alldeutsch-mozgalmak figyelemmel kisérése 1 3 
vonatkozó javaslatot, elhatározta, hogy az ille t) 
felolvasást a többi tanári köröknek, az iskoláknak 
s kulturegyleteknek megküldi. Mivel azonban az 
E. M. K E. vette kezébe a munkálat példányait, 
körünk csupán tagjainak adott belőle.

1900- ban egy felolvasás hatása alatt több 
tagú bizottságot küldtek ki, a határidőt is kitűz
ték, hogy javaslatokat tegyen a testi nevelés 
okosabb rendezésére.

Ugyanakkor egy másik bizottságot is küld
tek ki annak tanulmányozására —  ezt is záros 
határidővel —  lehetséges-e s hogyan a leczkéket 
d. e. mind elvégezni, hogy a d. u. a tanul >k 
számára teljesen szabad legyen ?

1901- ben a helyesírásnak akkor fenyeg.tő 
kérdésében komoly munkálat kidolgozását látván 
szükségesnek, felkérte a kör egyik tagját, hogy 
maga választotta társakkal azt megcsinálja. A 
javaslatot a kör értékesítette —  volna.
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1902-ben az iskolai szövetkezetek ügye 
megvalósításának részletes megvitatására kitűztük 
a gyűlés idejét s e mellett maradtunk.

1902-ben kétszer foglalkozott a kör a tan
könyvek fertőtlenítésével, megszemlélte ennek 
lefolyását.

1902- ben kimondtuk, hogy a közvizsgála
tokat mai alakjokban nem szeretjük s részlete
sen megállapitjukmajd kívánságainkat.

1903- ban (a mint említettem) iskolaegész
ségügyi bizottságot szerveztünk.

1904- ben bizottságot küldött ki a kör a 
kolozsvári műtörténeti emlékek kalauzának el
készítésére.

1905- ben elrendelte a köri ülés a közép
iskolai reformról szóló rendszeres munkálat rész
letes tárgyalásának előkészítését, a történeti előz
mények feltárását.

1905-ben elhatározta a kör a Mentő-egye
sület főorvosának felkérését arra, hogy tanárok 
számára rövid mentő-tanfolyamot tartson.

Végül azt az indítványt is elfogadta a kör, 
hogy egy hónapban több ülés legyen.

Azt a vakmerőséget, hogy hivatalos bűnei 
tudatában is elő merte ezeket terjeszteni, hadd 
tetézze a titkár még két, soha végre nem hajtott 
határozat felelevenítésével.

1902-ben elfogadta a kör azt az indítványt, 
mely a kör munkásságának kiszélesbitését s 
értékesítését czélozta a szülőknek szánt felolva
sások, inkább szabadelőadások tartása által a
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szülőket is érdeklő nevelési, iskolai, egészségügyi 
stb. tárgyakról. A tervezet nem a szülői érte
kezletek alakját ajánlotta. Ajánlatát el is fogadták 
sbizottságot küldtek ki.

1903. júniusában 3 tag megbízást nyert 
oly folyóirat tervezetének elkészítésére, mely 
előkészítője legyen a tanárság és a szülők 
egyetértésén alapuló iskolai reformnak. A  bizott
ság a tervezetet a novemberi ülésen bemutatta, 
a kör a bizottságot kibővítette s a következő, 
mind máig következő ülésre kérte az újabb 
jelentést.

A viszonyokkal ismerősök és jól emlékezők 
tudják, hogy e visszapillantás keretében e tények 
felsorolása nem mások ellen emelt vád, hanem 
a valóság képe s azt is tudják, hogy ki érte a 
felelős.

Csupán egyetlen jó szándékunkat kell még 
bővebben említenem. Mikor 1902-ben eredmény
telenül kértük a központtól, hogy segítse elő 
valamiképen a tanárjelöltek egészségügyi elő
készítésének lehetőségét vagy rendszeresítését, 
egészen határozott kérést adtunk be a kolozsvári 
tanárképző intézet igazgatóságához. Az volt benne: 
nem várva ministeri intézkedést, kérje fel az 
igazgatóság az egyetem közegészségtan-tanárát, 
hogy hirdessen tanárjelöltek számára iskola
egészségügyi előadásokat s ezekre aztán az 
igazgatóság hívja fel a hallgatók figyelmét. Nem 
kell fejtegetni, hogy ez az intézkedés könnyű 
lett volna s fontos is. Csak azt említem, hogy
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a 0. K. T. Közlöny mostani első számában 
idézni valaki Griesbachnak azt a mondását, hogy a 
nevées ügye mind addig nem halad igazán előre, 
a míg minden tanár orvos is nem lesz. Nem 
veszszük persze szószerint ezt a mondást, de jó 
adat arra, hogy ez a gondolat is jön hát már 
kívülről befelé!

Hiányos lenne ez a különben is elnagyolt 
visszapillantás, ha meg nem emlékezném arról 
a többször felmerült s a titkárnak előkészítésére 
két ízben is kiadott tervről, hogy körünk év
könyvfélét adjon ki. Készben a folyóirattal is kap
csolódott ez a gondolat, azonban nem valósult. 
Más módon azonban megindult egy kis gyűj
temény, amely csak kezdetnek jó  így, ahogy ma 
van. Helybeli lapokban kiadta egy-egy felolvasónk 
a dolgozatát, a kör kíilönlenyomatot vett s a 
tagok között szétosztotta. így van már 5 fűzetünk, 
bennük 2 évmegnyitó elnöki beszéd, 1 évi tit
kári jelentés és 3 felolvasás. Három kötet van 
már az ifjúsági színielőadásokat bevezető érte
kezésekből. Körünk kiadásában jelent meg Oker- 
Blom helsingforsi fiziologus Doktor bácsinál 
falun c. füzete magyar fordításban, melyről 
több ízben szólották a szaklapok elismerően 
s a melyből bizományosunk eddig kb. 300 
példányt adott el. Ez a kiadványunk még sok 
hasznot tesz az ügynek, azt reményiem. Apró 
füzeteink úgy szolgálhatnák igazán céljokat, 
ha mindeniket megküldenők az összes tanári 
köröknek.
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Az elmondottakban talán eléggé kimerítet
tem a kortörténetét. Tudnék még mit mondani. 
Beszélhetnék a tagok számának váltakozásairól, 
anyagi viszonyainkról, szervezetünkről s ügy
vitelünk rendjéről, a gyűlések látogatottságáról s 
más eféléről, de engedjék meg, hogy e helyett 
inkább a befejezést nyújtsam kissé hosszabbra. 
Nem ok nélkül csoportositottam az imént az 
eseményeket úgy, a hogyan előadtam; legyen 
szabad azokból egyet-mást következtetnem s a 
múltról a jelen pillanatra, vagyis a rögtön követ
kező jövőre térnem.

Azokra a kérdésekre próbálok megfelelni : 
mit tanít a múltúnk, ebben ez állapotban tehe
tünk-e valami hasznot, miben láthatjuk léte
zésünk jogosúltságát s mily módon juthatunk 
közelebb a 10 évvel ezelőtt kitűzött czélokhoz?

Megvallom, épen az előadottak alapján 
olyasmit akartam itt következtetni, a mi nagyon 
hasonlatos lett volna annak egyenes kimondásá
hoz, hogy az országos egyesület kolozsvári 
köre jobban tenné, ha ezután egyszerűen csak 
kolozsvári tanári kör lenne! Azonban irás közben 
végiglapoztam a Közlöny legújabb füzetét. Ott 
láttam az egyesületi főtitkár jelentésében, hogy 
a szatmári kör megszüntette munkásságát, a 
mármarosszigeti és pápai körök egy álló évig 
nem adtak magokról életjelt, az év folyamán 
kilépett az egyesületből 67 tag. Ezek az adatok 
más gondolatra térítettek. Pillanatra sem szabad 
kételkednünk azon, hogy országos egyesületünkre
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nagy szükség van. Más szervezettel kellene talán 
magát ellátnia s lehetne talán egyebeket is 
óhajtanunk élete folyásában, de reá szükség 
van s gyengítés helyett inkább erősítenünk kell. 
A  mi körünkből ugyan nem lehet a tagok szá
mának gyarapodását remélnie, de a magyar 
tanárság egysége kedvéért, a magyar közmű
velődés érdekében való közös munkálkodás 
reményében meg kell maradnunk továbbra is 
egyesületi körnek, Alig hiszem azonban, hogy 
a név közösségénél egyebet ígérhessünk, mert 
nekünk nem szabad működésünket az egyesületi 
keretektől tennünk függővé. Már a kör meg
alakulásáról szólva kiemeltem, hogy ezt a kört 
nem csupán középiskolai tanárok alakították. 
A  10 év története azt bizonyítja, hogy a mi 
munka ebben a körben folyt, azt sem csak a 
szorosan értett középiskolai tanárok végezték. A 
számok beszéljenek.

A  10 év alatt, az elnök úr megnyitó 
beszédeit ide nem számítva, elhangzott ülésein
ken 82 felolvasás, önálló indítvány, kidolgozott 
felterjesztés. Ebből gymnas. tanártól származott 
35, az egyetem bölcsészeti és math. kari pro- 
fessoraitól, orvostanároktól és orvosoktól, felső 
kereskedelmi-, felső leányiskolái, tanítóképzői, 
polgáriskolai, szakiskolai tanároktól s tanítással 
nem foglalkozóktól összesen 47, az egész mun
kának tehát csak 43%  esik középiskolai taná
rokra 57%-kal szemben. Ha az utóbbi öt évet 
nézzük, az arány ugyanaz: 39-ből 17 a mienk, 
a mi szintén 43 - 57%-nak felel meg.
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Ez a parányi kimutatás ha egyebet nem 
is, egyet bizonyít: mutatja a közös munka 
szükségének érzését s arra figyelmeztet, hogy 
körünk nem elégedhet meg eddigi kereteivel, 
hanem szervezetét ugyan megtartva, munkáját a. 
czél érdekében több irányban terjesztenie kell. 
Örömmel várva eddigi munkatársainkat ezután 
is, kötelességünk szerencsés helyzetünket föl
használnunk arra, hogy a minden rendű tanítók 
egyességét létesítve, vagy megerősitve, bevonjuk 
a kör állandó látogatóiul azokat is, kik eddig 
velünk együtt nem működtek. Evek óta kinyo
matjuk meghívóinkra, hogy vendégeket szívesen 
látunk. Arra kell törednünk, hogy ennek ezután 
több foganatja legyen. Három irányból kell 
körünk híveinek gyarapodniok: első sorban a 
néptanítók seregéből, kiknek hivatalos jellegű 
testületé rendszeres, komoly és értékes munkát 
folytat e városban évtizedek ó ta ; másodszor a 
nagy közönségből, a szülők köréből, kiknek 
talán nem volna rossz a tanárokat megismer- 
niök s legalább megkísérelniük ama közös 
munka létesítését, a mi nélkül siker nincs, a 
mit az iskola epedve óhajt s a mitől ma bor
zalmas távolságban vagyunk —  mindkét fél 
hibájából s kárára az ügynek is, személyeknek 
is; harmadszor ide kell vonnunk a tanárságra 
készülő egyetemi ifjúság idősebb részét. Mindez 
nem újság, akarta a kör mindezeket eddig is. 
Részletes tervbe nem bocsátkozom, de rámuta
tok, hogy elemi iskolai kartársainktól rendkívül



24

sokat hallhatnánk p. o. a gyermektanulmányo
zásról, észleleteikkel sok felvilágosítást adhat
nának nekünk s mi talán szolgálhatnánk olyan 
szempontokkal, mely a mi munkánk közben ala
kulnak ki világosan s nekik is használhatnának, 
Mindenesetre erősödnék az egész tanítóságban min
den rétegben a cél egységének tudata, jobban 
látnok mindnyájan azt a helyet, melyet a köz
művelődés ügyében személyünknek kell elfog
lalnia és betöltenie. A szülőkkel egy széket ülnünk 
olyan feltétel, a mely nélkül csak módszeri kér
dések feszegetese közben lehetünk el s nincs 
köztünk, kinek szeme előtt eszményként ne 
lebegne a megértésen épülő nevelői munka. Ezt 
azonban magunkban nem végezhetjük mi sem, 
a szülők sem ! Leendő kartársainkat ide kell 
vonnunk valahogyan, mert talán nem magam 
látom szükségét annak, hogy az iskoláról való 
gondolkozásban némi folytonosság létesüljön 
végre, hogy a törekvések ne maradjanak annyi
ban, ha egyetlen ember kidül a sorból, hogy a 
gyakorlati tanárképzést a működő tanárság ebben 
a körben is folytassa, alkalmat adván arra, hogy 
a pályáján gondolkozó jelölt megismerje azt a 
gondolatkört, melyben az öregebbek élnek. 
Követjük a természet törvényét, akarunk is 
haladni, hát nyissunk mindenfelé útat, széle
sebbet az eddigieknél!

Csak úgy látom jogosultnak létünket, ha 
eddigi irányunkat erélyesen követve, ilyen módon 
kitárjuk körünk ajtait s megtalálva a kellő mó-
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dót, eléjük is megyünk azoknak, kiket munka
társakul, vendégekül hívunk. Nem kívánok fizető 
tagokat, hanem érdeklődőket; ha a munkának 
értékét látják, bizonyára lesznek olyanok is, a 
kik támogatják azt a szükség szerint másként 
is. Egyelőre nem ez a fő.

Ha igy megnövekedik a kör, természetesen 
hasonló módon alakúi munkája köre is. Nem e 
beszámoló feladata a szervezés, de ennek fel
adata ama tanulság kiemelése, hogy életünk fo
lyamán több olyan gondolat hullott el, melyet 
épen ilyen felfogással nem lenne rossz felújí
tanunk. Sokszor jutott eszembe s most meg
győződés immár, hogy ennek a körnek nem a 
felolvasások hallgatása, hanem a vitatkozás a 
rendeltetése; új gondolatok, megfigyelések, egyéni 
szempontok széles körű megrostálása és más 
ilyenek. Gyarló kísérlet alakjában történt ez 
irányban nehány év óta valami, de rendszerte
lenül és kevés. Ha a jelzett módon gyarapodunk, 
épen ilyen irányban remélhetünk sok jót.

A  körülmények oly szerencsések, hogy a 
kolozsvári tanári körben minden feltétele meg
van az erős paedagogiai munkásságnak, legtá
gabban értve a paedagogia fogalmát. Nem lehet 
felejtenünk, hogy Kolozsvár középpont s ha 
akarjuk, ha nem, a mi körünknek is bizonyos 
középponti jellege van. Szükséges ezt is érvé
nyesítenünk ezután. A kör eddigi munkájáról 
nem akarok s épen legkevésbbé is vagyok hiva
tott véleményt mondani; annyit mégis hiszek
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hogy az országos egyesület szervezetében is, 
általában is van a körnek annyi tekintélye s 
végzett olyan munkát, a milyenre első meg
nyitó beszédében elnökünk gondolt, ezeket a 
szavakat Írva: körünknek reménysége lehet arra, 
hogy „nem találkozik visszautasítással, ha maj
dan, talán már bizonyos sikerekre hivatkozhatva, 
csatlakozásra és közös munkára szólítja a dél
keleti felföld tanárait." Úgy gondolom, ez az idő 
elérkezett. Ha a kör megerősödik itt Kolozsvárt, 
ha kinyújtott kezét megszorítják mindazok, kik
től a testvéri jobbot reményű, akkor igy közös 
erővel nagyobbra is vállalkozhatik. Dési gyűlésün
kön egy lelkes néptanító úgy üdvözölte körünket, 
mint a jövendő erdélyi tanáregyesület magvát. 
Én többre gondolok s többet reményiek. Ne 
alakuljon erdélyi tanáregyesület soha, maradjunk 
mint magyar középiskolai tanárok egyek. Azon
ban az utolsó 10 év története, meg a múltnak 
némi ismerete alapján erősen reményiem, hogy 
a kolozsvári tanárság, az erdélyi tanárság, az 
iskoláknak itt és körültünk élő minden rendű 
munkása előbb-utóbb megteremti a szellemi kap
csolatot: egy új folyóiratot, mely nem akar 
hadakozni ok nélkül, nem rombol le jó épüle
tet, de rendületlenül halad előre! A nevelés 
terén annyi kérdés vár megoldásra, az iskola 
annyira az érdeklődés középpontjába kerül las
sanként a nemzet minden rétegében, hogy a mai 
folyóiratok eleget nem tehetnek. A  kolozsvári 
tanárság munkájára nagy a szükség ebben az 
értelemben is.
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Ne kövessünk egyetlen, különleges irányt, 
mint a hamburgiak, ne nevezzük magunkat 
gyökeres újitóknak, mint a brémaiak, de érez- 
nünk kell nekünk is az erőnket s látnunk kell, 
hogy Eötvösnek igaza van: a nevelés terén 
minden monopólium káros! Ki kell lépnünk 
eddigi szűk körünkből. A  jelen kérdéseivel 
mélyen kell foglalkoznunk: lábunk alól ne 
csuszszék ki a múlt, de szemünk folytonosan a 
jövőbe nézzen. Uj hangokat hallunk az iskolát 
környező világban mindenfelől, felülről is, alul
ról is. Eddig fénytelen csillagok kezdenek világí
tani mindenfelé, eddig csendes viz tükrén tor
nyosulnak hullámok: az iskolának őrködnie kell, 
zárnia a kaput vagy kitárnia, nemzetvédő, nem
zetnevelő hivatásának parancsa szerint.

A  kolozsvári körnek a második évtized
ben szintén ez a rendeltetése.






